
اقتصادی
صفحه ۴
سه  شنبه ۱۲ مهر ۱۴۰۱
۷ ربیع الاول ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۱۳۳

وزیر اقتصاد با بیان اینکه در شش ماهه اول 
امسال حدود ۷۰ هزار میلیارد تومان اصل اوراق 
بدهی دولت گذشــته را بازپرداخت کرده ایم 
گفت: رشد اقتصادی کشور در بهار امسال به 
سه و هشت دهم درصد و بدون احتساب نفت 

به چهار و سه دهم درصد رسید.
به گزارش ایسنا، سیداحسان خاندوزی دیروز در 
مقام سخنگوی دولت، در نشست خبری اظهارکرد: 
بحمدالله با دقتی که در حوزه انضباط مالی صورت 
گرفته، از این جهت شــرایط کاملا تحت مدیریت 
دولت اســت و بازپرداخت حدود ۷۰ هزار میلیارد 
تومان اصل اوراق بدهی دولت گذشــته را در شش 
ماه ســال ۱۴۰۱ انجام دادیم که با ســود آن عدد 

بیشتری می شود.
وی افزود: انتشار اوراق هم نسبت به سال گذشته 
بسیار کاهش پیدا کرده و ما در حالی که شش ماهه 
اول سال گذشته ۱۳۸ هزار میلیارد تومان واگذاری 
اوراق مالی دولت را داشتیم در شش ماهه اول امسال 
مجموعا ۶۳ هزار میلیارد تومان واگذاری اوراق مالی 

دولت انجام شد.
سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه انضباط 
مالی دولت رویکرد اصلی دولت سیزدهم برای بهبود 
شاخص های کلان اقتصادی کشور بوده است، ادامه 
داد: در نیمه نخست امسال میزان برداشت از تنخواه 
به کمتر ۱۰ هزار میلیارد تومان کاهش یافت در حالی 
که در مدت مشابه پارسال این میزان به بیش از ۵۰ 

هزار میلیارد تومان رسیده بود.

رشد 4/3درصدی اقتصاد کشور
خانــدوزی در ادامه با اعلام اینکه در بهار امســال 
رشد اقتصادی کشور به سه و هشت دهم درصد و بدون 
احتســاب نفت به چهار و سه دهم درصد رسید افزود: 
بهبود شرایط کسب و کار رویکرد دیگر دولت برای رشد 
اقتصادی بود و در این مدت شرایط ۲۹۰۰ پروانه کسب و 
کار تسهیل شد که ۹۰ درصد آن جزو مجوزهای اعلانی 
است. در ابتدای سال وضعیت تولید منفی پنج و هشت 
دهم بود اما در شــهریورماه سال جاری به مثبت شش 
و هفت دهم رسید. همچنین اقدامات حمایتی دولت از 
تولید موجب شد تا رشد اقتصادی در بهار سال ۱۴۰۱ 

به چهار و سه دهم درصد برسد.
او با بیان اینکه در بخش صنعت بیشترین افزایش 
مربوط به تولید به صنایع خودرو و ماشــین آلات با ۲۲ 
درصد تعلق دارد، افزود: یکی از دلایل رشــد تولید در 
صنایع بزرگ رشد پنج و هشت دهم درصدی تشکیل 
سرمایه و بهبود سرمایه گذاری اقتصادی است که کاهش 

قطعی برق صنایع هم به این رشد کمک کرده است.
سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه وزارت اقتصاد 
از همه ابزارهای خود برای ترمیم خســارت به کسب و 
کارها استفاده می کند، اظهار کرد: همه باید برای ترمیم 
لطمه هایی که در روزهای گذشــته به کسب و کارهای 
حقیقی و مجازی وارد شــده تــلاش کنیم. دولت هم 
اهتمام دارد با ابزارهایی که در اختیار دارد برای جبران 
این خسارت های وارده به مردم اقدام کند. اعلام کردم که 
وزارت اقتصاد آمادگی دارد از ابزارهایی چون مشوق های 

مالیاتی برای ترمیم این آسیب ها استفاده کند.

خاندوزی با اشاره به اجزای رشد اقتصادی فصل بهار 
اظهار کرد: میزان رشد بخش صنعت در مدت یاد شده 
پنج و یک دهم درصد، معادن ۱.۱ درصد، خدمات سه و 
۹ دهم درصد و کشاورزی منفی هشت دهم درصد بوده 
است. در بهار امسال رشد اقتصادی در بخش کشاورزی 
نیز نسبت به بهار سال گذشته که منفی پنج درصد بود، 

بهبود نسبی یافته است.
کاهش نرخ تورم ماهانه تولید

سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه تورم ماهانه 
و نقطه به نقطه بخش تولید بهبود پیدا کرده اســت، 
اظهار کرد: در بهار امســال تورم تولید به ۴۹ درصد 
رسید در حالی که این شاخص در بهار سال گذشته 
۷۳ درصد بود؛ البته این شــاخص همچنان رضایت  
بخش نیست و دولت برنامه جدی دارد تا این شاخص 

را کاهش دهد.
خاندوزی درباره میزان درآمد محقق  شــده بودجه 
امسال، گفت: ۷۵ درصد میزان تعهد درآمد مدنظر قانون 
بودجه محقق شد و البته در برخی حوزه ها تحقق ۱۰۰ 
درصدیِ درآمدهای دولت را داشته ایم. هم اینکه دولت 

به دنبال کاهش کسری بودجه است.
او با اشاره به میزان پرداخت وام خرد بدون ضامن 
در نیمه نخســت امســال، یادآور شد: تا نیمه شهریور 
ماه در مجموع ۷۹۳ هزار فقره وام خرد تا ســقف ۱۰۰ 
میلیون تومان بدون ضامن به افراد واجد شرایط پرداخت 
شــده است و متقاضیان بسیاری هم هنوز نتوانسته اند 
وام دریافت کنند که به بانک های دولتی تاکید کردیم 

پرداخت را سرعت ببخشند.

سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به این پرسش 
که ممکن است عضویت در ســازمان شانگهای آورده 
اقتصادی بــرای ایران نداشــته باشــد، تصریح کرد: 
پیمان هــای بین المللی ظرفیتی برای رشــد تجاری و 
بهبود تعامل تجاری ایجاد می کنند. امیدواریم از ظرفیت 
سازمان همکاری  شانگهای اســتفاده بهینه ای داشته 
باشــیم و این امر را دستخوش سیاست ها و اختلافات 
داخلی نکنیم که در نهایت حتما شاهد افزایش درآمد 

سرانه و رشد اقتصادی خواهیم بود.
خاندوزی درباره قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین اظهار 
کرد: در راهبرد دولت، اقتصادهای موثر مانند چین بسیار 
مهم هســتند و در موارد مختلف همکاری های موثری 
درحال شکل گیری است که گزارش عملکرد آن بعد از 
اجرا ارائه خواهد شد. دولت مصمم است تعامل خود را 
با شرکای راهبردی همانند چین ادامه بدهد. در مورد 
فروش نفت هم توافقاتی با چین انجام شده که گزارش 

آن پس  از محقق شدن به مردم ارائه می شود.
وی در پاسخ به پرسشی درباره موضوع واگذاری ها 
به بخش خصوصی و نواقص آن در ســال های گذشته، 
تاکید کرد: در یک ســال اخیر دولت به آسیب شناسی 
خصوصی  سازی های گذشته پرداخته و بعد از ۱۴ سال 
رئیس جمهور شخصاً در این جلسات شرکت کرده و با 
حضور وی معضلات و راهکارهای خصوصی  سازی بررسی 
شده و پیشــرفت های خوبی نیز در این زمینه حاصل 
شده اســت. در ماه های اخیر نیز اجلاس بین المللی با 
حضور صاحب نظران داخلی و خارجی و فعالان اقتصادی 

برگزار شد.

شرکت های  سراسری  اتحادیه  مدیرعامل 
تعاونی تولیدکنندگان پســته ایران با اعلام 
کاهش حدود ۵۰ هزارتومانی قیمت عمده پسته 
فندقی، افزود: امسال حدود 12۰هزار تن پسته 

برداشت می شود.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، محمود صادقی 
درباره وضعیت تولید پســته در کشور تصریح کرد: 
به رغم سرمازدگی باغات پسته استان کرمان و بروز 
سیل های اخیر که بیش از۲۰ درصد به باغات پسته 
استان خسارت وارد کرد اما امسال حدود ۱۲۰هزار 
تن محصول پســته از باغات برداشــت می شود که 
نســبت به سال گذشته که در حدود ۱۳۵ هزار تن 

بود، تفاوت چندانی ندارد.
او افزود: عمده سرمازدگی مربوط به استان کرمان 
بوده است. با این حال تولید پسته در سایر استان ها 
نظیر خراســان جنوبی و خراســان رضوی، دامغان، 
قزوین، ساوه و سایر استان ها در حد متعادل توانست 
این سرمازدگی و کاهش تولید پسته را جبران کند.

مدیرعامل اتحادیه سراسری شرکت های تعاونی 

تولیدکنندگان پســته ایران ادامــه داد: درحالی که 
با توجه بــه مطالب مذکور، افزایش قیمت پســته 
پیش بینی می شد شاهد کاهش قیمت پسته فندقی 
که شــاخص در صادرات پســته به حساب می آید 
بودیم کــه دلایل زیادی، موجبــات این کاهش را 
فراهم کرده اســت. عمده ترین دلیل کاهش قیمت 
پســته عدم ثبات قیمت دلار و نیاز مالی کشاورزان 

به فروش  محصول در بازار راکد فعلی است.
صادقی درباره وضعیت بهداشــتی پســته های 
صادراتی ایران گفت: طرح مسئله باقی مانده سموم 
و افلاتوکسین در پسته ایران و اعزام هیئت سلامت 
از آلمان در مهرماه نیز بیم و امیدهایی برای تجار و 
فعالان اقتصادی این حوزه ایجاد کرده است. هیئتی از 
آلمان در نیمه مهرماه سالجاری برای بازدید از باغات 
پسته و اطمینان از فرآیندهای بهداشتی و تولیدی و 

فرآوری آن به ایران سفر می کند.
صادرات مغز پسته ایران از آمریکا پیش افتاد

به گزارش ایمنا، اطلاعات منتشــر شده از سوی 
پایــگاه آماری اتحادیه اروپا )یورو اســتات( نشــان 

می دهد، ایران در نیمه نخست سال جاری میلادی 
۷۸.۶ میلیون یورو پسته به کشورهای اروپایی صادر 

کرده است.
البته صادرات پسته ایران به اتحادیه اروپا در نیمه 
نخست سال جاری میلادی ۲۶ درصد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل کاهش داشته است. ایران در نیمه 
نخست سال ۲۰۲۱ بالغ بر ۱۰۶.۱ میلیون یورو پسته 

به این اتحادیه صادر کرده بود.
بر اساس این گزارش صادرات پسته با پوست ایران 
به اروپــا در ماه های ژانویه تا ژوئن ۲۰۲۲ با کاهش 
۵۳ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه 
شــده و به ۳۱.۶ میلیون یورو رسیده است. ایران در 
نیمه نخست سال ۲۰۲۱ بالغ بر ۶۷.۸ میلیون یورو 

پسته با پوست به اروپا صادر کرده بود.
با وجود کاهش صادرات پســته با پوست ایران 
بــه اتحادیه اروپا در نیمه نخســت ۲۰۲۲ صادرات 
مغز پســته ایران به این اتحادیه رشــد ۲۳ درصد 
را تجربــه کــرده و بــه ۴۷ میلیون یورو رســیده 
اســت. ایران در نیمه نخســت ســال قبــل ۳۸.۳ 

میلیون یورو مغز پســته به اروپا صــادر کرده بود.
آلمان و ایتالیا بزرگ ترین واردکنندگان پسته از 
ایران در نیمه نخســت ۲۰۲۲ بوده اند. ۵۰ میلیون 
یورو از کل صادرات پســته ایران به مقصد آلمان و 

۱۴ میلیون یورو به مقصد ایتالیا بوده است.
بر اساس این گزارش، ایران پس از آمریکا دومین 
صادرکننده بزرگ پســته به اروپا در نیمه نخســت 
۲۰۲۲ بوده است. آمریکا در این دوره ۲۷۶ میلیون 
یورو پسته به اروپا صادر کرده است. صادرات پسته 
آمریکا به اروپا در نیمه نخست ۲۰۲۲ نیز با کاهش 

۴ درصدی مواجه شده است.
اگرچه آمریکا در مجموع صادرات پسته بیشتری 
به اروپا در مقایســه با ایران داشته است، اما آمارها 
نشان می دهد مغز پسته ایران از محبوبیت بیشتری 
نزد مشــتریان اروپایی برخوردار است. در حالی که 
صادرات مغز پســته آمریکا به اتحادیه اروپا در نیمه 
نخست ســال جاری میلادی ۳۴ میلیون یورو بوده 
اســت ایران در این دوره ۴۷ میلیون یورو مغز پسته 

به اروپا صادر کرده است.

سخنگوی وزارت صمت:

فروش خودرو از طریق سامانه یکپارچه متوقف شد
با  سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تشــریح جزئیات پایان فروش خودرو از طریق 
سامانه یکپارچه، گفت: خودروهای ایران خودرو 
در نیمه دوم سال به تدریج از شمول قرعه کشی 

خارج خواهد شد.
امید قالیبــاف در گفت وگو بــا خبرگزاری فارس 
درباره مباحث مطرح شده درباره حذف سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو، اظهار داشــت: در ابتدا که فروش و 
عرضه خودرو از طریق سامانه یکپارچه خودرو آغاز شد 
تقریبا ۱۰ شــرکت خودروساز در سامانه یکپارچه و از 
طریق قرعه کشی خودروهای خود را عرضه می کردند. 
سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: اما 
به تدریج و با افزایش تولید، این خودروسازها از قرعه کشی 
خارج شدند و در نهایت دو شرکت سایپا و ایران خودرو 
برای عرضه خودرو از طریق سامانه باقی ماندند که سایپا 
هم از سامانه یکپارچه خارج شد و اکنون خودروهایش 
بدون قرعه کشــی به فروش می رســد و بنابراین دیگر 

موضوعیت ندارد که یک ســامانه یکپارچه برای عرضه 
خودرو از طریق قرعه کشی داشته باشیم. 

قالیباف ادامه داد: بر این اســاس سامانه یکپارچه 
خودرو حذف می شود و شرکت های خودروساز نسبت 
به عرضه خودرو از طریق سامانه های مربوط به خودشان 
اقــدام می کنند و در مورد شــرکت ایــران خودرو نیز 
قرعه کشی برای عرضه خودرو توسط خود شرکت انجام 
می شود لذا بعد از برگزاری سه مرحله عرضه خودرو از 
طریق ســامانه یکپارچه شیوه  در مرحله چهارم کاملا 

متفاوت است. 
وی افزود: البته خودروهای عرضه شــده توســط 
ایران خودرو نیز در نیمه دوم ســال به تدریج از شمول 
قرعه کشــی خارج خواهد شــد.   حدود یک ماه آینده 
خودرو تارا و به تدریج سایر محصولات ایران خودرو تا 
پایان از شمول قرعه کشی خارج می شود و طبق وعده 
وزیر صمت تا پایان ســال جاری قرعه کشــی خودرو 

حذف می شود. 

 فروش ماهانه ۱۰۰ هزار خودرو در نیمه دوم امسال
همچنین به گزارش شاتا، معاون صنایع حمل ونقل 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار داشــت: در عمل 
غیر از محصولات یک خودروساز در کشور، همه خودروها 
از فرآیند قرعه کشی در سامانه یکپارچه فروش خودرو 
خارج شده اند. در نیمه دوم امسال قرعه کشی بر مبنای 
ثبت نام در سامانه یکپارچه فروش خودرو نخواهد بود.

منوچهر منطقی ادعا کرد: عرضه و تقاضا در اغلب 
خودروهــای تولیدی کشــور برای عرضــه خودرو به 
مصرف کنندگان واقعی در نیمه دوم سال جاری از تعادل 
برخوردار است. با توجه به آن که برنامه افزایش تولید در 
شش ماهه دوم سال نیز در برنامه خودروسازان قرار دارد، 
در عمل به طور منظم فروش ماهانه ۱۰۰ هزار دستگاه 

خودرو در معرض فروش گذاشته می شود.
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت همچنین بر 
رعایت الزامات قانونی مصوب مجلس شــورای اسلامی 
مانند تخصیص ۵۰ درصد ظرفیت تولید به طرح حمایت 

از خانــواده و جوانی جمعیــت و تخصیص ۱۰ درصد 
ظرفیت تولید به طرح جایگزینی خودروهای فرســوده 

توسط این شرکت های خودروساز تأکید کرد.
شــایان ذکر اســت پیرو ابلاغیه ۱۵ اسفند ۱۴۰۰ 
رئیس جمهور درباره بهبود وضعیت صنعت خودرو سازی 
کشور، سامانه یکپارچه تخصیص خودرو تحت نظارت 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان به 
منظور شفاف  سازی فرآیند عرضه و تخصیص خودرو به 
مردم آغاز به کار کرد و تا شهریور سال جاری نسبت به 
برگزاری سه دوره عرضه خودرو در این سامانه اقدام شد.
در حالــی عمر ســامانه یکپارچه فــروش خودرو 
بــه شــش ماه هــم نرســید که در ایــن ســه دور 
قرعه کشــی حدوداً ۳۴۰ هزار دســتگاه خودرو عرضه 
شــد. این در حالی  است که وزارت صنعت وعده عرضه 
۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار خودرو در هر دور از قرعه کشی داده 
بود. جالب این جاست در هر دوره هم تعداد خودروهای 

عرضه شده در سامانه روند کاهشی داشت.

صادرات ۱۷۵ میلیون دلاری لوازم خانگی 
طی ۵ ماه

دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی از صادرات 
1۷۵ میلیون دلاری لوازم خانگی تا پایان مردادماه امسال 
خبر داد و گفت:  روسیه بازار جدیدی برای فعالان صنعتی 
کشورمان است که می تواند به ارتقای صادراتی شرکت ها 

کمک کند.
»عباس هاشمی« در گفت وگو با ایرنا افزود: در پنج ماهه نخست 
امسال شاهد صادرات ۱۷۵ میلیون دلاری لوازم خانگی بودیم، در 
حالی که در کل ســال ۹۹ این رقم ۳۵۴ میلیون دلار و در ســال 
گذشــته این رقم ۳۷۶ میلیون دلار بود و به نظر می رسد تا پایان 

سال جاری از صادرات سال گذشته پیشی بگیریم.
این مقام صنفی تاکید کرد: امروز مناقشــه نظامی روســیه و 
اوکراین و تحریم روس ها، این کشــور را به شــدت در عرصه های 
مختلــف نیازمند واردات کرده و بازار جدیــدی برای صنعتگران 
لوازم خانگی کشــورمان ایجاد کرده اســت. وی خاطرنشان کرد:  
تاکنون تیم ها و گروه های مختلفی از روسیه برای توسعه مراودات 
و همچنین واردات لوازم خانگی از ایران به کشورمان سفر کرده اند 

و باید از فرصت پیش آمده استفاده بهینه کنیم.
دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی بیان داشت: روسیه با 
توجه به جمعیت بالا و همچنین شرایط خاص سیاسی آن می تواند 
برای دو تا سه سال آینده بازار خوبی برای صنعتگران ایرانی مهیا 
کند. وی، برگزاری نمایشــگاه ها و همچنین حضور در رویدادهای 
نمایشگاهی روسیه را فرصتی برای معرفی و عرضه محصولات ایرانی 
عنوان کرد و گفت: به سازمان توسعه تجارت و همچنین نمایشگاه 
بین المللی شــهر آفتاب پیشنهاد کرده ایم تا با موافقت روس ها، به 
تهاتر مکان نمایشگاهی در ایران و روسیه به منظور برپایی نمایشگاه 
دائمی بپردازیم. در این نمایشگاه دائمی همچنین روس ها می توانند 
نیازها و نداشته های خود در عرصه کالا و قطعه را در معرض دید 

صنعتگران ایرانی قرار دهند.
انگیزه بالای مسئولان برای رفع مشکلات صنعت

»محمدرضا شهیدی« دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و 
تصویری کشور نیز به ایرنا گفت: رشد تولید تلویزیون در پنج ماهه 
امســال ناشــی از افزایش تقاضای جامعه برای این کالا بوده و در 
نتیجه کارخانه های داخلی برای پوشــش این تقاضا اقدام به تولید 

بیشتر کردند.
ایــن مقام صنفی خاطرنشــان کرد: بخشــی از این تقاضا در 
حقیقت تقاضاهای انباشــته شده از سال های قبل بوده است. وی 
افزود: در پنج ماهه ابتدایی پارسال مشکلات ارزی و همچنین نقل 
و انتقال ارز وجود داشــت، اما با استقرار دولت سیزدهم به تدریج 

این مشکلات کاهش یافت.
شــهیدی، همچنین تامین بیشــتر برق برای صنایع در فصل 
تابستان نسبت به سال گذشته را یکی دیگر از عوامل رشد تولید 
در پنج ماهه امسال عنوان کرد. وی به نقش موثر توسعه ارتباطات 
تجاری با همسایگان و دیگر کشورها به عنوان یکی از رویکردهای 
اصلی دولت و تاثیرگذار در رشد تولید اشاره کرد، اما گفت: در این 
زمینه  سازمان توسعه تجارت و به ویژه شرکت سهامی نمایشگاه های 
بین المللــی ایران می تواند نقش موثرتــری ایفا کند و جا دارد به 
معرفی و بیان هرچه بیشتر ظرفیت های تولید لوازم خانگی و صنعت 

قطعه  سازی کشورمان به خارجی ها اقدام کنند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری کشور معتقد 
اســت: مسئولان دولت سیزدهم انگیزه و تلاش بسیار خوبی برای 
حل و فصل مشکلات این صنعت و همچنین گشودن دروازه های 
جدید صادراتی دارند و تاکنون جلسات متعددی با تولیدکنندگان 

و فعالان این بخش برگزار کرده اند.
به گزارش ایرنا، بررسی آمارهای رسمی منتشره وزارت صمت 
حاکی اســت: در بخش لوازم خانگــی کارخانجات داخلی تا پایان 
مردادماه امسال ۵۹۸ هزار و ۷۰۰ دستگاه تلویزیون و سه میلیون 
و ۹۰۴ هزار دســتگاه الکتروموتور تولید کردند که به ترتیب رشد 

۲۰.۷ درصدی و افزایش ۳.۸ درصدی نشان می دهد.

   

ادامه از صفحه ۶

آگهی  های مفقودی

 NK850182 برگ سبز پارس سال شاسی
 -38 ص   851 پــاک  شــماره   بــه 
ایران 38 به نام زهرا جاسوری مفقود و 

فاقد اعتبار است.

شناســنامه ســبز 207 دنده پانا مشکی 
1401 به شــماره شاسی NJ928029 و 
شهربانی 288 ص 75- ایران 30 مفقود 

و فاقد اعتبار است.

مالکیــت  بــرگ ســبز   ســند 
خــودرو پــژو 405SLX مــدل 
 99 رنــگ ســفید شــهربانی 
213 د 44- ایران 19 شماره 
موتور 1818012779 به نام 
عبداله عظیمی مفقود گردیده 

و فاقد اعتبار می باشد.

برگ ســبز و کارت مشخصات 
پرایــد  ســواری  خــودرو 
 صبــا GLXI بــه شــماره پاک
 197 م 24- ایران 14 به رنگ 
ســفید مدل 1389 و شماره 
موتور 3730029 و شــماره 
 S1412289580۶3۶ شاسی
مفقود شده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

بــرگ کمپانی موتورســیکلت 
مــدل 1395  بوکســر 150 
رنگ  آبی به شــماره شهربانی 
 1 4 8 ن  ا یــر ا  ۶ 7 2 5 1 
ر  تــو مو ه  ر شــما و 
PFMBFE20971 و شماره تنه 
 N5P***150R952۶281
مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبار ساقط می باشد.

ســند کمپانــی و بــرگ ســبز پژو 
بــه  مــدل 1384  آردی 1۶00 
 نام سید محسن کانتر بنارکی به 
کد ملی 4430531821 به شماره 
انتظامی 211 د 92 ایران 54 به 
موتور 11784040242  شماره 
و شــماره شاســی 134422۶3 
مفقود گردیــده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

برگ ســبز خودرو ســواری دنا 
DENA+EF7-MT به شماره پاک 
488 س 44- ایــران 48 بــه 
رنــگ ســفید مــدل 1398 و 
 147H0487845 شماره موتور
ســی  شا ه  ر شــما و 
 NAAW21HU9KE193282
مفقود شــده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

کلیه مــدارک پژو پــارس به 

 38 د   842 موتــور  شــماره 

ایــران 40 و شــماره موتــور 

0479875 و شــماره شاسی 

854921 مفقــود گردیده و 

فاقد اعتبار می باشد.

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازارنوع سکه

۱۵/۳۰۵/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۱۴/۳۴۸/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

۸/۳۵۰/۰۰۰نیم سکه
۵/۳۵۰/۰۰۰ربع سکه

۳/۱۴۰/۰۰۰گرمی
۱/۳۷۷/۸۰۰هر گرم طلای ۱۸ عیار

نوع ارز
-دلار
۳۲/۴۷۹یورو
۳۷/۲۸۹پوند

۱/۷۹۰لیر ترکیه
۹/۰۶۱درهم امارات

۲۲/۸دینار عراق
بورس

۱/۳۱۸/۷۱۴شاخص کل بورس تهران
۳۸۱/۱۱۳شاخص هموزن

رئیس  کل بانک مرکزی خبر داد

رشد 8۰ درصدی معاملات 
بازار متشکل ارزی

رئیس  کل بانک مرکزی گفت: معاملات بازار متشکل ارزی امسال 
نسبت به سال قبل 8۰ درصد رشد کرد.

به گزارش خبرگزاری فارس، علی صالح آبادی دیروز در مراسم رونمایی از 
درگاه یکپارچه اعلام نرخ ارز صرافی ها گفت: با رونمایی سامانه اعلام نرخ ارز 
صرافی هــا از این پس نرخ هایی که برای خرید و فروش ارز بر روی تابلوهای 
صرافی اعلام می شود، همان نرخ ها از طریق سامانه مرکزی و به صورت برخط 
اعلام شــود و مبنای معاملات قرار می گیرد به این طریق هم بازار شــفاف 
می شود و هم رقابت بین صرافی ها اعلام می شود و مردم می توانند در شرایط 

شفاف و رقابتی به معاملات ارز اقدام کنند.
وی افزود: بازار توافقی ارز از عمق قابل ملاحظه ای برخوردار شده و روزانه 
بین ۱۰ تا ۱۵ میلیون دلار معاملات ارزی انجام می شود در بازار حواله و نیما 
هم نرخ ها در پایان هر روز اعلام می شود و تلاش بر این است که هم شفافیت 

و هم عمق بازار متشکل و بازار توافقی ارز افزایش پیدا کند.
رئیس  کل بانک مرکزی اعلام کرد: طی ۶ ماه نخســت امســال  در بازار 
متشــکل و توافقی ارز ۶۰۰ میلیون اسکناس دلار معامله شده که البته این 
معاملات برای پاســخگویی به نیاز خدمات ارزی و در واقع بازار خرد است و 
هر چه امکان تأمین ارز به شکل توافقی و در بازار متشکل بیشتر شود عمق 

این بازار افزایش می یابد.
صالح آبادی ادامه داد: بانک مرکزی در بازار توافقی ارز حضور فعال دارد 
صرافی ها و بانک ها هم حضور فعال دارند تلاش بر این است که بازار توافقی 

هم شفاف و هم از عمق بیشتری برخوردار شود.
 وی همچنیــن خبــر داد:  از ابتدای ســال جاری تاکنــون در ۶ ماه اول 
۲۲ میلیارد و ۴۳۰ میلیون دلار در سامانه نیما معاملات ارزی انجام شده است 
در حالی که سال گذشته در این مدت ۱۲ میلیارد و ۳۶۲ میلیون دلار معامله 

بوده که معاملات امسال نسبت به سال قبل ۸۰ درصد رشد داشته است.
رئیــس  کل بانک مرکزی افزود: قبلا که نرخ ترجیحی ارز ۴۲۰۰ تومانی 
بود تقاضا برای دریافت این ارز به بهانه کالاهای اساسی زیاد بود و بخشی از 
آن تقاضای کاذب بود و کالاهایی که با ارز ارزان وارد می شــد به کشورهای 
همســایه قاچاق می شد اما امسال بعد از یکسان  ســازی نرخ ارز و حذف ارز 
ترجیحــی تقاضا کاهش پیدا کرده چون نیاز واقعی شــده و در حال حاضر 

میزان عرضه ارز از تقاضای آن در بازار نیمایی بیشتر شده است.
صالح آبــادی با تأکید بر اینکه در حال حاضر مشــکل عرضه ارز در بازار 
نداریم گفت: در چند روز گذشــته که تعدادی از شرکت های ایرانی تحریم 
شــدند در جلسه ای با وزیر نفت تصمیم گرفتیم فارغ از شرایط تحریمی نیاز 
ارزی کشــور را تأمین کنیم و تحت هر شــرایطی این شــرکت ها می توانند 
فعالیت های تجاری خود را داشته باشند و بانک مرکزی حضور پررنگ تری در 

بازار حواله ارزی خواهد داشت.
وی در مورد آزاد سازی منابع ارزی در خارج کشور بیان کرد:  در توافقی 
که با وزارت امور خارجه انجام شده قرار بر این شد حساب هایی معرفی شود 
در این زمینه پیشــرفت های خوبی نســبت به هر زمان صورت گرفته و در 

روزهای آینده خبرهای خوبی از آزاد سازی منابع خواهیم داد.
در این مراسم همچنین امیر  هامونی مدیرعامل بازار متشکل ارزی گفت: 
در همــکاری بانک ها و صرافی ها برای اربعین یک میلیون و ۱۷۰ هزار نفر از 
زائران اربعین توانستند ارز مورد نیاز خود از قبیل دلار و دینار را دریافت کنند 

و ما از همکاری صرافی ها و بانک ها تقدیر می کنیم.

راه و شهر ســازی گفت: هم اکنون  وزیر   
عملیات اجرایی بیــش از یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار واحد طرح نهضت ملی مسکن شروع شده 
و اراضی بیش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد 

دیگر نیز آماده بارگذاری است.
به گزارش ایرنا، رستم قاسمی عضو کابینه دولت 
سیزدهم درخصوص اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
توضیــح داد: هم اکنون عملیات اجرایی بیش از یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار واحد طرح نهضت ملی مسکن 
شروع شده و اراضی بیش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار 

واحد دیگر نیز آماده بارگذاری است.
به گفته قاســمی، درخصوص تامین اراضی یک 

میلیون و ۵۰۰ هــزار واحد دیگر طرح نهضت ملی 
مسکن، جلسات کمیسیون ماده ۵ برگزار و جلسات 
شورای برنامه ریزی استان و شورای عالی شهر سازی و 
معماری نیز برگزاری و پشت سر گذاشته شده است.

وی با تاکید بر رفع مشــکلات مربوط به تامین 
زمیــن برای طرح نهضت ملی مســکن بخشــی از 
مشــکلات تامین اراضــی باقیمانــده را مربوط به 
استان های شــمالی و اراضی که کاربری کشاورزی 
دارند عنوان کرد و بر تلاش برای رفع موانع موجود 

در تامین اراضی اجرای طرح تاکید کرد.
همچنین به گزارش باشــگاه خبرنگاران، رستم 
قاســمی در یک برنامه تلویزیونی اظهار داشــت: از 

مردم تقاضا داریم که نسبت به ثبت نام، وارد کردن 
اطلاعات و تایید در ســامانه املاک و اسکان هرچه 
سریع تر اقدام کنند. وی افزود: چند نفر از مسئولان 
در این سامانه اطلاعات خود را ثبت کردند، یکی از 
خبرنگاران از خود بنده درخصوص ثبت نام ســؤال 
کردند، بنده گفتم کد ملی را بگیرید و اطلاعات بنده 

در این سامانه را ببینید.
قاســمی می گوید: در هیئت دولت بار ها موضوع 
را بررســی کردیم، از رئیس جمهور تقاضا کردیم که 
دستور بدهند وزارتخانه های مختلف نسبت به تکمیل 
کردن ســامانه املاک و اسکان دستور دهند. در این 
خصوص مکاتبات به رئیس جمهور و معاون اول موجود 

است. وزیر راه و شهر سازی گفت: برخی مسئولان رده 
بالای کشور آمدند و به بنده گفتند که برای ما جرایم 
ســنگینی تحت عنوان خانه های خالی آمده است، 

گفتم مگر می شود خانه خالی نباشد، مالیات بیاید.
بنابر گفته قاســمی، در شهرک شهید محلاتی 
تهران تعداد زیادی از خانه ها ســند ندارد، به تازگی 
این موضوع در حال رفع شدن است. وی افزود: چند 
روز پیش یکی از همســایگان آمد و گفت که برای 
من تحت عنوان خانه خالی ۱۷ میلیون تومان جریمه 
آمده است، بنده گفتم اگر جلوی این موضوع گرفته 
نشود به طور صعودی میزان مالیات بالا می رود، تنها 

راهکار اجاره دادن ملک است.

وزیر راه و شهر سازی:

یک فعال اقتصادی  مطرح کردبیش از ۱/۵ میلیون واحد نهضت ملی مسکن در دست ساخت است

خروج ۱۰ هزار میلیارد ریال پول حقیقی   از بورس 
به دنبال اغتشاشات اخیر 

یک فعال اقتصادی  گفت: ناآرامی ها ی  اخیر اثر منفی بر بازار 
ســرمایه گذاشت و موجب کاهش 3 تا ۵ درصدی شاخص بورس 
و کاهش 1۰-1۵ درصدی ارزش ســهام های کوچک بازار شد و در 
همیــن مدت بیش از 1۰ هزار میلیارد ریال پول حقیقی ها  از بازار 

سرمایه خارج شده است.
بورس اوراق بهادار تهران دیروز هم در یک روند نوسانی قرار گرفت و 
در پایان معاملات با کاهش ۳۳۱۱ واحد به رقم یک میلیون و ۳۱۸ هزار 
و ۷۱۴ واحد رســید. همچنین شاخص کل با معیار هموزن با ۹۹۸ واحد 
کاهش به رقم ۳۸۱ هزار و ۱۱۳ واحد رسید. کارشناسان مختلفی معتقدند 
یکی از دلایل حال ناخوش این روزهای بازار ســرمایه، آثار منفی ناشی از 
اغتشاشات اخیر است. در این زمینه سید فرهنگ حسینی، فعال اقتصادی 
در گفت  وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به بار اقتصادی اغتشاشات اخیر، 
اظهار داشت: اقتصاد ایران برای بیش از یک دهه شاهد خالص سرمایه گذاری 
منفی است، بدین معنا که سرمایه گذاری های صورت گرفته از استهلاک 
ســرمایه گذاری های قبلی کمتر اســت و عملا توان و ظرفیت تولید و در 

نتیجه، اشتغال زایی در کشور رشدی نداشته است. 
وی افزود: برای برون رفت از وضعیت فعلی، باید موانع سرمایه گذاری ها 
شناسایی و رفع شود، علاوه بر آن سرمایه گذاری، از ریسک گریزان است و 
لذا ثبات و آرامش در فضای اقتصادی و به خصوص اجتماعی کشور یکی 

از پیش شرط های لازم برای گسترش سرمایه گذاری ها است.
این استاد دانشگاه ادامه داد: در عین حال ناآرامی ها، آثار اقتصادی و 
روانی شدیدی در بلندمدت دارد، به لحاظ روانی ، اثر منفی بر افراد داشته 
و اعتماد سرمایه گذاران را کاهش و ریسک سرمایه گذاری در اقتصاد کشور 
را افزایش می دهد و اثر منفی شــدیدی در سرمایه گذاری در بخش های 

مختلف اقتصادی خواهد داشت.
حســینی بیان کرد: این فضای فعلی آشوب و ناآرامی کشور، اثر قابل 
توجه منفی در سرمایه گذاری های جدید و توسعه سرمایه گذاری های فعلی 
دارد. این موضوع ســبب فرار ســرمایه فعالان اقتصادی از کشور گشته و 
سبب نگرانی سرمایه گذاران خارجی و کاهش ورود سرمایه گذاران خارجی 
به کشــور می شود. وی تصریح کرد: به طور همزمان، همین ناآرامی ها   اثر 
منفی بر بازار ســرمایه گذاشــته اســت و موجب کاهش ۳ تا ۵ درصدی 
شاخص بورس و کاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدی ارزش سهام های کوچک بازار 
شده است و در همین مدت ناآرامی ها بیش از ۱۰ هزار میلیارد ریال پول 

حقیقی ها  از بازار سرمایه خارج شده است.
التهابات سیاسی به ضرر بورس

علی خوانپایه کارشــناس و فعال بازار ســرمایه هــم در گفت وگو با 
خبرگزاری مهر تأکید کرد: اگر شــرایط سیاســی و التهابات اخیر نباشد، 
شرایط بنیادی بازار سرمایه خوب بوده و قیمت سهام در نقاط جذابی قرار 
دارند. وی در پاسخ به این پرسش که آیا اغتشاشات به بازار سرمایه ضربه 
می زند، گفت: قطعاً شرایط سیاسی نامناسب وضعیت بازار سرمایه را ملتهب 
می کند و برای شرایط عادی بازار سرمایه نیاز به آرامش در جامعه است.

این کارشــناس ادامه داد: البته اگر نرخ ارز به صورت ناگهانی صعود 
 کنــد پول زیادی نیز به بازار ســرمایه وارد خواهد شــد. اگر دلار بالای 
۳۴ هزار تومان تثبیت شــود یکی از بازارهای جذاب برای سرمایه گذاری 

بازار سرمایه خواهد بود.

آغاز روند نزولی قیمت مرغ در تهران
عرضه مرغ دیــروز در بازار افزایش یافــت و صف خرید این 
محصول به قیمت مصوب هر کیلوگرم ۵۹8۰۰ تومان در میادین میوه 

جمع شد.
قیمت مرغ که در روزهای گذشته تا هرکیلوگرم ۷۰ هزار تومان در برخی 
نقــاط تهران افزایش یافته بود و عرضه این محصول در میادین میوه و تره بار 
شــهرداری تهران با قیمت مصوب هرکیلوگرم ۵۹ هزار و ۸۰۰ تومان با صف 
خریداری همراه بود، عصر دیروز قیمت مرغ در ســطح تهران کاهش یافت و 

صف مرغ در میادین هم جمع شد.
مشاهدات میدانی نشــان می دهد که هر کیلوگرم مرغ در تهران حدود 
۶۴ هزار تومان به فروش می رسد و با ۶ هزار تومان کاهش به قیمت مصوب 

نزدیک شده است.
مدیر یکــی از میادین میوه و تره بار تهــران در گفت وگو با خبرگزاری 
تسنیم می گوید: دلیل شلوغی فروشــگاه های عرضه مرغ در میادین و صف 
خریــد این محصول کاهش عرضه مرغ توســط مرغــداران در بازار، به امید 
افزایــش قیمت این محصول بود، اما با توجه به اینکه افزایش قیمت مرغ در 

ستاد تنظیم بازار مصوب نشد توزیع مرغ دوباره افزایش یافته است.
یکی از فروشگاه های عرضه مواد پروتئینی خیابان یوسف آباد تهران که در 
روزهای گذشته هرکیلوگرم مرغ را ۷۰ تا ۷۱ هزار تومان به فروش می رساند 

نیز دیروز قیمت خود را به ۶۴ هزار تومان کاهش داد.

وزیر نیرو گفت: گفت وگوهایی انجام شده و به 
توافق رسیده ایم که مبادلات برق را بین ایران و 

ترکیه از سر بگیریم.
به گزارش خبرگزاری مهــر، علی اکبر محرابیان در 
حاشــیه بازدید و افتتاح نمایشــگاه محصولات نوآورانه 
و فناورانه با اشــاره به سفر اخیرش به ترکیه اظهارکرد: 
در سفر ترکیه دو مسئله در دستور کار قرار داشت. یکی 
مذاکره بــا وزارت انرژی ترکیه بــرای مبادلات برق که 
اخیراً در مرز ترکیه سیستم بک تو بک نصب شده است 
و از طریق این سیســتم امکان مبادله برق را فراهم شده 
است. این مبادله از روزهای گذشته شروع شده و تا ۶۰۰ 
مگاوات مبادله برق انجام شده یعنی مبادله برق ظرفیت 

۶۰۰ مگاواتی دارد.
محرابیان افزود: در این ســفر بــا وزیر انرژی ترکیه 

مذاکــرات و گفت و گو هایی انجــام شــده و بــه توافق 
رســیده ایم که مبادلات برق را بین ایران و ترکیه از سر 
بگیریم. متأسفانه سالیان زیادی است که این مبادله قطع 
شده بود و از این طریق بتوانیم زمان هایی که برق مازاد 

داریم، برق را صادر کنیم.
او اضافه کرد: از طریق ترکیه و به کشورهای همسایه 
صادرات برق خواهیم داشــت و در زمان هایی که نیاز به 
مصرف بیشــتری داشته باشیم امکان دریافت برق از آن 
مسیر برقرار خواهد بود. این موارد از جمله توافقاتی بوده 

که با وزارت انرژی ترکیه داشته ایم.
وزیر نیرو با اشاره به اینکه ناترازی برق دلیل بر عدم 
صادرات نمی شود در این زمینه توضیح داد: در ۲۰ درصد 
اوقات نیاز به واردات مضاعف داریم که این نیاز در تابستان 
و فصل گرما که اوج مصرف است تا بتوانیم اوج مصرف را 

مدیریــت کنیم. در غیر این ایام به دلیل برق مازادی که 
وجود دارد می توانیم صادر کنیم.

محرابیان خاطرنشــان کرد: در تمامی سال به یک 
میزان مصرف نداریم. در چنین شرایطی تنها راه موجود 
یا خاموش کردن نیروگاه است که صرفه اقتصادی ندارد 

یا باید کار کند و برق را به سایر کشورها بفروشیم. 
او افزود: بنابراین چنین سیاست را به صورت جدی 
دنبال می کنیم و با کشــورهای همســایه مانند روسیه، 
قطر، ترکیه و از طریق ترکیه با اتحادیه اروپا این عملیات 
در حال انجام اســت. شبکه ها در حال اتصال است که با 
روش بک تو بک این اتصال انجام شده و در روزهای اخیر 
آزمایش هایی را انجام داده ایم. البته برای ارســال برق به 
ترکیه روش های دیگری وجود دارد که در دســتور کار 

قرار گرفته است.

مدیریت مصرف برق و هوشمند سازی
او در تشــریح اهداف برگزاری این نمایشگاه گفت: 
نزدیک به ۶۵ فناوری روز جهان و کشور در این نمایشگاه 
جمع شده اند و تمامی مدیران، فعالان و کارشناسان صنعت 
برق را به این نمایشــگاه دعــوت کردیم. البته محرابیان 
متذکر شد که نمایشگاه عمومی نبوده و اختصاصی است، 
اما با استفاده از فناوری های این نمایشگاه ها هدف مدیریت 
مصرف هوشمند را دنبال می شود. سیاست گذاری کردیم 
در سال آینده ۱۰ هزار مگاوات مدیریت مصرف در صنعت 
برق کشــور حاکم شود. امسال در اوج مصرف حدود ۷۰ 
هزار مگاوات مصرف داشتیم طبیعتا در سال ۱۴۰۲ باید 
پیش بینی رشــد را داشته باشیم، اما ۱۰ هزارمگاوات در 
چارچوب مدیریت مصرف و به بخشی هم باید در زمینه 

مدیریت مصرف برسیم.

وزیر نیرو:

مبادله برق بین ایران و ترکیه از سر گرفته می شود

مدیرعامل اتحادیه تولیدکنندگان پسته:

تولید پسته امسال به ۱20 هزار تن می رسد

وزیر اقتصاد: 

۷0 هزار میلیارد تومان بدهی دولت گذشته پرداخت شد


